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leží na břiše, mimino odhozené 
bokem, navrch kůň, všichni mají 
u sebe své osobní věci… 

To je silný příběh.
Existuje přesný okamžik v historii, 
ke kterému najednou máte blízko, 
stejně jako poslední okamžik Pompejí 
zachycený v prachu… Pamatuji si, jak 
jsme ten večer seděli v Mosulu okolo 
ohně a já to celé viděl, slyšel a cítil.  

O naději
V Saúdské Arábii jste také 
narazil na mustatily. Co to je?
Mustatily jsou naprosto nepochopi-
telné věci, dlouhé obdélníky s děli-
cími příčkami uvnitř, které se táhnou 
napříč krajinou, obvykle končí na 
svahu nebo na kopci, nachází se na 
nich větší plošina a většinou – protože 
byly zatím z tisícovky prozkoumány 

asi jen čtyři nebo pět  – tam hrají 
nějakou úlohu kravské rohy. Některé 
z nich jsou až 600 metrů dlouhé. Jsou 
staré asi devět tisíc let, starší než pyra-
midy. A nikdo netuší, k čemu sloužily. 
Domníváme se, že se tam odehrával 
nějaký rituál, při kterém stál někdo na 
plošině a dělal cosi, co ostatní viděli. 
Tvar těch památek naznačuje, že měl 
nějaký význam. A  dokazuje to, že 
společnost, i když ještě ne civilizace, 
která je vytvořila, byla velmi složitá, 
organizovaná, někdo zde velel a dával 
ostatním pokyny. 

Archeologové nacházejí stále 
nové věci, které si ani nedokážou 
zařadit. Je to tím, že se pouštějí 
do dříve neprozkoumaných 
geografi ckých oblastí? 
Ano, svět se otevírá a nacházejí se rela-
tivně nedotčená místa, jako například 

nedávno v  Amazonii. Gaspar de 
Carvajal, kronikář španělského obje-
vitele a  conquistadora Francisca 
de Orellana, v roce 1542 zapsal, jak 
se vydali proti proudu Amazonky 
a  viděli tu po celé délce města, lidi 
a zemědělské usedlosti. „Jedno město 
se táhlo patnáct mil bez jediné mezery 
mezi domy a  byl to úžasný pohled. 
Země je stejně úrodná a na pohled 
normální jako naše Španělsko.“ 
Jenže o něco později už se tam našla 
jen džungle. Nyní nám ale laserová 
technologie LiDAR potvrdila, že de 
Carvajal měl pravdu; civilizace tam 
byla, ale nejspíše v důsledku nemocí 
zavlečených z Evropy celá zanikla. 

Takže skutečně nová, 
dosud neznámá věc.
Ano. Nevěřte nikomu, kdo vám tvrdí, 
že má na něco defi nitivní odpověď. 
Baví mě, když je historie kompliko-
vaná. Ve škole nás učí o lidech doby 
kamenné, pak se někdo naučil vyrábět 
kov a pak zjistil, jak vyrábět ještě lepší 
kov, potom přišel středověk a po něm 
novověk. Je to krásně jednoduchý 
příběh. Ve skutečnosti jsou ale dějiny 
nepřehledné, komplikované a rozbí-
hají se mnoha směry.

K čemu jste dospěl při 
pohledu na lidské dějiny?
Vlastně mě to naplňuje nadějí. Lidé 
jsou velmi odolní. Jsme nesmírně 
kreativní a dokážeme řešit problémy. 
A máme k tomu mozkovou kapacitu. 
Když se začalo zvedat moře, neoli-
tický zemědělec nezůstal stát na 
místě a nestěžoval si, že má mokré 
nohy. Začal přemýšlet o  tom, jak 
s tím naložit. Pokud žijete na místě, 
kde vás chyba může stát život, zbystří 
vám to přemýšlení. Kdybych se vrátil 
do neolitu, mladší doby kamenné 
v Evropě, lidé by jinak vypadali, jinak 
mluvili, jinak jedli, ale ten základ – 
život v domech, potřeba tepla, jídla, 
rodiny a vztahů potřebných k přežití – 
ten bychom měli společný. • 

Autorka je spisovatelka.

Nabízíme kvalitní 
a dostupné bydlení
Všechno nejlepší! City Home, součást české realitní skupiny SATPO, má desáté narozeniny. „Je co slavit. 
Bylo to náročných i úspěšných deset let,“ říká investiční ředitelka Dana Knížková. V rozhovoru zasvěceně 
mluví o tuzemském realitním trhu i o pestré paletě možností, které City Home svým klientům nabízí.

Čím se City Home zabývá?
Specializujeme se na akvizice, rekon-
strukce a vylepšování stávajících ne-
movitostí a  jejich následný prodej. 
Zejména činžovních domů a ideálních 
podílů v nich, a to převážně v Praze. 
Skupina SATPO, pod níž City Home 
spadá, se pod značkou SATPO sou-
střeďuje čistě na development, akvi-
zice pozemků a novou výstavbu. Zato 
City Home investuje do existujících ne-
movitostí, provádí rekonstrukce, které 
bývají i poměrně rozsáhlé, abychom ne-
movitost ještě víc zhodnotili a bytové 
i nebytové jednotky nabídli k prodeji.

Na webových stránkách SATPO 
svítí motto Mimořádná místa pro 
život. Platí to i pro nemovitosti, 
které má v nabídce City Home?
Jednoznačně. Z každého domu a pro-
jektu bychom chtěli udělat zajímavou 
nemovitost. Nabízíme kvalitní a do-
stupné bydlení. Ceny starších nemovi-
tostí po rekonstrukci jsou trochu jinde 
než ceny novostaveb a to je pro naše 
klienty zajímavé.

Co je pro ně z vaší nabídky 
ještě zajímavé?
Naše projekty jsou hodně rozmanité. 
Pokaždé se snažíme danou nemovitost 
detailně vyhodnotit, vylepšit a napl-
no využít její potenciál. Vyprojekto-
vat a povolit například půdní vestavbu 
nebo postavit výtah, opravit stoupačky 

či společné prostory. Pokud jsme je-
diným vlastníkem, je to samozřejmě 
jednodušší. V takových případech se 
můžeme pustit do rozsáhlejších rekon-
strukcí a výrazně zvýšit standard ne-
movitosti. Povedlo se nám to například 
v několika domech na Vinohradech či 
v Karlíně, což jsou prestižní pražské 
adresy. Ale i ve spoluvlastnictví se vždy 
snažíme najít shodu s ostatními majiteli 
a něco zajímavého společně vybudovat.

Zajímáte se jen o Vinohrady a Karlín?
Vůbec ne, pohybujeme se po celé Praze. 
Včetně jejích okrajů, kde bývá investič-
ní náročnost i pro budoucího klienta 
mnohem menší. Dělali jsme si průzku-
my též v dalších městech a zkoušeli 
jsme jeden pilotní projekt celého čin-
žovního domu v Plzni. Dopadlo to podle 
našich očekávání, momentálně tam do-
končujeme prodej jednotek. Ale pořád 
platí, že nejvíce práce máme v Praze.

Rozvoj společnosti � nancujete jak?
Prvotní nákupy jsme financovali 
z vlastních zdrojů, nyní spolupracu-
jeme s dlouhodobými fi nančními in-
vestory a emitujeme vlastní dluhopisy. 
První emisi, která byla vydaná v roce 
2017, jsme již úspěšně splatili a postup-
ně vydáváme další. Tenhle model se 
nám osvědčil.

Jak se proměnil trh s realitami za 
10 let fungování City Home?

Hodně. Rychlý růst před pár lety 
skončil, trh je dnes mnohem složitější. 
Stouply náklady a lidé jsou v investicích 
opatrnější, i s ohledem na současnou 
výši úrokových sazeb hypoték. Některé 
prodeje zpomalily, ale nikdy se nezasta-
vily. Teď už pozorujeme obrat k lepší-
mu, letošní rok je výrazně pozitivnější 
než ty předchozí, a to z pohledu prodejů 
i akvizic nových projektů. Také pokud 
jde o rozsah prováděných rekonstrukcí, 
máme před sebou zatím nejnáročnější 
rok. Rozšířili jsme v naší společnosti 
tým odborníků, abychom mohli klien-
tům neustále nabízet kvalitní a cenově 
dostupné bydlení.

ADVERTORIAL

ŽIVOTNÍ ZVĚŘINEC 
ANTONIE FORMANOVÉ 

Pohladila čápa marabua, vyfotila se 
s Javierem Bardemem a oslem, 

vzala si režiséra prasečího Mordu. 
Velmi živočišný rozhovor.

VLAKEM NA SEVER
Unikátní železniční výprava 

za polární kruh a zpět. Za jednu 
jízdenku krásná příroda, syrová 

města i pozoruhodní lidé.

ČÍSLO 121

89 KČZÁŘÍ 2024

JINÁ PRAHA. PROMĚNY V BUDOVÁNÍ HLAVNÍHO MĚSTA

KAREL KOVÁŘ
Už deset let se živí jako úspěšný 
youtuber. „V jednu chvíli jsem 
musel zvolnit, jinak bych se nedožil 
třicítky,“ rekapituluje Kovy ve 
velkém rozhovoru.

Reportér slaví 10. výročí a přináší 220 stran rozhovorů, kauz, reportáží a příběhů. 
Zločiny bez trestu. Jaroslav Kmenta po deseti letech rozebírá stav české ma  e.


